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Abstract 
To Iaşi, after the communal law carne into effect ( 1 864), The Town Hali and 

the Communal County gave an impulse to the modernization process of the town. A 
stringent problem with which had to deal the City Hali from Iaşi was that of the 
drinkable water. Besides holding the existing captations, the local administration 
searched other viable solutions. In this way on 30 November 1904, The Communal 
Council of laşi is giving to the engineer W. H. Lindley, the duty to elaborate the final 
project and the control of the provisioning works of the city of Iaşi with water from 
underground from Timişeşti and filtered to Prut. After severa) chemical
bacteriological analyses, the water from Moldova River which is passing on to 
Timişeşti, was preferred because of its qualities at the same time as d.rinkable water 
and also as water for house and industrial use. The works were stared in 1 907 and 
were being made after them plan of the chief-engineer A. Savul, which proposed the 
naming of the pipe, undertaking almost ali the studies and the project of the engineer 
W. Lindley. 

Promulgată de domnitorul Al. 1. Cuza la 1 aprilie 1 864, legea comunală 1 se 
numără printre legile care au reformat în adâncime societatea românească, având un 
impact deosebit în sectorul administrativ. Această lege, prin care au fost introduse 
entităţi administrative, definiţii şi funcţii precum comună, sat, primar şi primărie, 
valabile până în zilele noastre, a contribuit la modernizarea administraţiei publice 
locale româneşti, dându-i atribuţii pe linia dezvoltării vieţii sociale. 

La laşi, după intrarea în vigoare a acestei legi, noile organe administrative -
Primăria şi Consiliul Comunal - au dat un impuls procesului de modernizare a 
oraşului . O problemă stringentă, faţă de care administraţia oraşului s-a confruntat de-a 
lungul timpului, a fost chestiunea alimentării cu apă potabilă. Legea comunală a creat 
cadrul pentru abordarea eficientă a acestei chestiuni. 

Pe lângă întreţinerea captaţiilor existente, administraţiile locale au căutat alte 
soluţii viabile. De la Legea Comunală şi până la finalizarea proiectului de aducţiune a 
apei de la Timişeşti şi demararea lucrărilor ( 1907), Primăria Municipiului Iaşi a 

1 Vezi Gheorghe Calcan, The Chamber Law from April First 1864, în "Buletinul Universităţii 
Petrol-Gaze din Ploieşti", voi. LVIII, No. 1 /2006, pp. 69-76. 
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cheltuit sume mari de bani şi a consumat energii considerabile pentru realizarea unui 
sistem corespunzător de alimentare cu apă a oraşului. 

Până la începutul anului 1 897, au fost efectuate numeroase studii de specialişti 
precum Monnier, Burkley, Oaste, Ţonea, Boguş, Vâmav, chimiştii P. Poni, Konya, 
Şumuleanu, geologii Cobălcescu şi Sevastos, bacteriologul Lebel etc2, urmărindu-se 
prin acestea realizarea unui caiet de sarcini, pentru lucrările de aducţiune a apei în 
oraş, dar fără a se bucura de un rezultat palpabi l. Ziarul "Evenimentul" aprecia la acel 
moment că problema alimentării cu apă era "cea mai mare şi mai simţită chestiune 
pentru oraşul Iaşi"3, devenind miză electorală pentru candidaţii la fotoliul de primar. 

După un studiu comandat inginerului Nicolae Paianu în 1 896, primarul liberal 
Nicolae Gane a considerat că acesta nu poate ajunge la rezultatul scontat4, 
orintentându-şi atenţia către un inginer cu renume în Europa acelui timp, William 
Heerley Lindlel, care să demareze studii de specialitate pentru lucrări de alimentare 
cu o cantitate suficientă de apă locuitorilor Iaşului. 

Astfel, în data de 3 mai 1 897, primarul N. Gane a încheiat o convenţie cu W. 
H. Lindley în vederea realizării unui studiu privind alimentarea Iaşului cu apă de izvor 
sau din subsol în cantitate de aproximativ 1 O 000 mc/zi6 În baza acestei convenţii, 
fără a rezilia contractul cu N. Paianu, Consiliul Comunal a votat la 30 iunie 1 897 un 
contract cu Lindley, pentru a face studii pentru lucrări de alimentare a Iaşului cu apă7 
Documentul în cauză prevedea ca specialistul să facă studii pentru aducerea unei 
cantităţi de 1 O 000 de mc de apă de izvor/zi şi, în cazul în care aceste izvoare nu erau 
identificate, studiile trebuiau să aibă ca obiect apa de râu. 

Opozanţii politici ai lui Nicolae Gane au contestat contractul cu inginerul 
britanic8, deoarece suma care trebuia plătită era prea mare (circa 250 000 de lei, 
reprezentând onorariul lui Lindley, plus salariul lunar al unor ingineri, secretari, 
supraveghetori, muncitori şi cheltuieli cu depalsarea personalului), iar inginerul, în 
ciuda faptului că îşi asuma drept termen de înaintare a unui rezultat provizoriu în 4 
luni de la încheierea contractului, nu se obliga în scris, lăsându-şi chiar dreptul de a 

2 "Ecoul Moldovei", nr. 1 1 1 1 iulie 1 896, p. 1 .  
3 "Consilii peste consilii comunale s-au succedat în aceste nefericit oraş şi niciunul nu a fost în 
stare să aducă la bun sfiirşit discuţiile urmate asupra acestei chestiuni şi să-i dea soluţia 
definitivă." ("Evenimentul", nr. 1 1 62/5 februarie 1 897, p. 1 ) . 
4 "Ecoul Moldovei", nr. 4/3 1 iulie 1 897, p. 1 .  
5 Anterior acestei solicitări, Lindley mai realizase un studiu privind posibilitatea alimentării cu 
apă filtrată din Prut, nepus în practică ("Evenimentul", nr. 1 238/9 mai 1 897, p. 1 ) . Născut la 30 
ianuarie 1 853,  a moştenit de la tatăl său preocupările din domeniul studiilor şi lucrătilor de 
alimentare cu apă a oraşelor, devenind un inginer cu notorietate. A proiectat sistemele de 
alimentare cu apă ale oraşelor Elbefeld, Varşovia, Hamburg, Manheim, Samara; în România, a 
realizat lucrările de acelaşi profil de la Bucureşti, Craiova, Ploieşti şi Piteşti. 
6 Nicolae Peiu, Dionisie Simionescu, Lungul drum al apei pentro laşi, Ed. Gama, Iaşi, 1 996, p. 
8 1 .  
7 "Evenimentul", 3 iunie 1 897, p. 3 .  În situaţia în care Lindley era solicitat să conducă lucrările 
după proiectul realizat de el însuşi, Consiliul Comunal urma să i se plătească 5% din costul 
total al lucrărilor, dacă aceste erau de maxim 3 milioane de lei şi 2% pentru fiecare milion reste 3 milioane. 

"Evenimentul", nr. 1 257/5 iunie 1 897, p. 1 .  
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prelungi durata studiilor cât considera el necesar. În ciuda luptelor politice, în şedinţa 
Consiliului din 1 6  iulie 1 897, în prezenţa lui Lindley, contractul era ratificat, 
impunându-i-se inginerului, în ciuda împotrivirii sale, un termen de 1 8  luni pentru 
prezentarea unui rezultat fezabil9 

La mai puţin de un an de la ratificarea contractului, pe 3 1  martie 1 898, 
specialistul britanic înainta un "Raport provizoriu relativ la studiul alimentării oraşului 
cu apă", în textul căruia erau precizate cercetările întreprinse: studii geologice, 
examinarea locurilor din apropierea oraşului, pentru identificarea unor izvoare care să 
fie luate în considerare, studii de constatare a traseelor apelor subterane, observaţii şi 
măsurători asupra debitelor şi calităţii izvoarelor şi apelor din puţurile executate 10 
Concluziile studiului stabileau că izvoarele de pe dealurile din apropierea oraşului nu 
puteau asigura cantitatea de apă necesară, propunând, în aceste condiţii, orientarea 
interesului asupra apei din râurile Moldova, Siret şi Prut. 

Ulterior, s-a demonstrat că apa subterană din bazinul Siretului nu era proprie 
consumului, datorită straturilor impermeabile, care nu permiteau filtrarea naturală, 
rămânând în discuţie apa de izvor din Moldova şi cea filtrată ori din subsol de la Prut. 
Apa de subsol din zona Prutului conţinea mult clor şi oxid de fier, ceea ce obliga la o 
operaţiune de deferizare ceea ce presupunea cheltuieli suplimentare, fapt care a dus la 
abandonarea acestei piste. În vederea unei potenţiale aducţiuni din cursul Prutului, au 
fost identificate trei puncte de unde s-ar fi putut construi conducta: între Zaboloteni şi 
Movileni, mai sus de Sculeni ori în amonte de Ungheni 1 1  

Lindley a acordat o atenţie mărită asupra posibilităţii de aducere a apei din 
râul Moldova. Studiile efectuate de acesta au demonstrat că apa era de o calitate 
ridicată, cu atât mai mult cu cât stratul de sedimente acţiona ca un veritabil filtru 
pentru apa venită din Carpaţi. Apa limpede, bună şi rece era comparată cu izvoare care 
alimentează Viena, Frankfurt şi Munchen12, renumite pentru puritatea lor. Lindley 
aprecia că Iaşul ar putea beneficia de apă potabilă în cantitate de 1 5  000 - 30 000 
mc/zi, costul estimativ ridicându-se la suma de 1 0,5 milioane de lei. Punctul stabilit 
pentru eventuala priza se afla în apropierea zonei de vărsare a râului Neamţ/Ozana în 
Moldova, la Timişeşti. Deşi conducta trebuia să se întindă pe o distanţă de peste 90 de 
km, ceea ce comporta cheltuieli mari pentru fondurile Comunei, inginerul britanic 
miza pe acest proiect, argumentând prin calitatea excelentă a apei, simplicitatea 
aducţiunii în pantă naturală şi posibilitatea de a alimenta oraşele din apropierea 
conductei (care ar fi redus din costuri). 

În paralel, administraţia locală a căutat şi alte soluţii, avizând demararea mai 
multor studii şi cercetări în vederea asigurării apei trebuincioase oraşului Iaşi, multe 

9 "Aţi cheltuit milioane atâţia amari de ani şi n-aţi făcut nimic, acum vreţi deodată apa în 
palmă! Eu v-am spus, nu sunt antreprenor şi nici nu umblu după concesiuni, sunt inginer şi fac 
studii. [ . . .  ] Cunoscând moravurile dumneavoastră şi posibilitatea ca până într-un an şi jumătate 
să mă confrunt cu trei administraţii comunale, nu vreau ca la urmă să mi se zică că nu mi-am 
îndeplinit misiunea. [ . . .  ] Încă o dată, consimt să avem în vedere 1 8  Juni; dar dacă fixaţi 
termenul, nu primesc . " ("Evenimentul", nr. 1 292/ 17  iulie 1 897, p. 3). 
10  Nicolae Peiu, Dionisie Simionescu, op. cit. , p. 8 1 .  
1 1  Ibidem, p. 83.  
1 2  Ibidem, p. 84. 
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din ele fiind sortite eşecului. Inginerul N. Paianu şi-a continuat studiile, propunând 
alimentarea oraşului cu apă provenind de la izvoarele din apropierea Iaşului. În 
contextul desfacerii contractului dintre municipalitate şi inginerul N. 1. Paianu13, 
administraţia oraşului îi solicita lui Lindley expertiza în privinţa rezultatelor 
inginerului român. La 2/ 14  aprilie 1 898, primar Nicolae Gane primea de la Lindley o 
scrisoare, prin intermediul căreia clarifica o serie de chestiuni. Astfel, referitor la 
posibilitatea de a capta apă de izvor din zona Ruseni (Popricani) în cantitate de 
minimum 5 000 mc/24 ore, parte a proiectului lui N. Paianu, inginerul britanic 
răspundea negativ, cu atât mai mult cu cât făcuse anterior studii în zonă. El arăta că 
solul din zonă era impermeabil, debitul izvorului - neînsemnat şi variabil, criticând 
astfel ideea de alimentare a oraşului cu apă de izvor14 

În periodicele conservatoare de la Iaşi ("Evenimentul", "Ecoul Moldovei") 
erau lansate atacuri frecvente asupra studiilor lui Lindley, datorită sumelor mari plătite 
sub administraţii liberale1 5 Se aducea în discuţie adesea faptul că, deşi studiile lui 
Paianu erau în desfăşurare, executând măsurători fără a solicita bani din fondurile 
Consiliului Comunal, primarul N. Gane a apelat la Lindley, comandând un nou studiu, 
pe cheltuiala primăriei (aproximată în 1 899 la peste 200 000 de lei)1 6 Cei de la 
"Evenimentul" se îndoiau şi de calitatea apei de la Timişeşti (chestiune care nu s-a 
verificat în urma studiilor întreprinse), atrăgând atenţia că, în amonte de confluenţa 
Nemţişorului cu Moldova, calitatea apei era afectată de diferite stabilimente 
industriale - "fabrica de scrobeală, o dubălărie, 1 2  mori"1 7, dar şi că o cantitate 
suficientă de apă ar putea fi captată de la 50 de km de Iaşi, din Siret, şi nu de la 1 00, 
reducându-se astfel cheltuielile la jumătate 1 8 

N. Paianu, prin intermediul "Evenimentului", a lansat atacuri asupra lui 
Lindley, declarând că acesta era direct interesat ca proiectul său să pice, pentru a se 
bucura de cei 325 000 de lei, prevăzuţi la articolul 1 3  din contractul cu primăria19 
Într-un articol publicat în "Ecoul Moldovei" pe 1 1  iulie 1 89920, fostul primar al 
oraşului Scarlat Pastia critica proiectele lui Lindley, întrucât "cu alte cuvinte, 
conductele să treacă pe sub două ape şi pe sub două dealuri mari", iar din valea 
Bahluiului să ajungă în rezervoarele din dealul Copoului" 

Lipsa fondurilor necesare unei lucrări de asemenea anvergură au făcut ca edilii 
să evite luarea unei decizii şi să cântărească posibilitatea asigurării necesarului de apă 
prin cheltuirea unor sume mai mici. "Monitorul Comunei laşi" din 23 aprilie 1 898 

13 În şedinţa din 2 aprilie 1 898, Consiliul Comunal Iaşi decidea, în urma unei dezbateri, 
desfacerea contractului în cauză. (Direcţia Judeţeană laşi a Arhivelor Naţionale - în continuare 
DJIAN, Fond Primăria laşi, Dosar nr. 538/ 1 898, voi. II ,  f. 322). 
14 Ibidem, ff. 335-336. 
1 5  "Evenimentul", nr. 1 5 1 2/23 aprilie 1 898, pp. 1, 3. 
16 "Evenimentul", nr. 1 9 1 8/2 1 septembrie 1 899, p. 1 .  
1 7 "Evenimentul", nr. 1 9 1 9/22 septembrie 1 899, p. 1 .  
1 8  "Evenimentul", nr. 1 920/23 septembrie 1 899, p. 1 .  G. A. Scorţescu scria că "un bun 
administrator e dator, înainte de a începe o lucrare de edilitate a măsura strict resursele de care 
dispune oraşul" - Evenimentul, nr. 1 934/9 octombrie 1 899, p. 1 .  
1 9 "Evenimentul", nr. 1 949/2 noiembrie 1 899, p. 1 .  
20 

"Ecoul Moldovei", nr. 2/1 1 iulie 1 899, pp. 1 -2. 
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prezintă discuţiile din Consiliul Comunal referitor la chestiunea apee1 Pe fondul unei 
crize bugetare, primarul oraşului, N. Gane, a precizat cu această ocazie că existau trei 
posibilităţi de a asigura apa necesară: din Siret, din Prut ori din izvoarele din jurul 
Iaşului. Opinia generală era că, din considerente de ordin igienic, apa de Prut nu este 
acceptabilă, iar apa de Siret implică nişte cheltuieli pe care oraşul nu le putea susţine. 
Deşi prim -adjunctul primarului, Gh. Tacu, atrăgea atenţia că oraşului îi este necesară 
mai multă apă decât poate oferi izvoarele din jur, s-a votat în unanimitate alimentarea 
oraşului cu apă de izvor, cu menţiunea că, dacă studiile întreprinse vor demonstra că 
apa de izvor nu va fi suficientă, se va aviza aducerea apei din bazinul Siretului22• 

După ce administraţia liberală a căzut (22 aprilie 1 899), chestiunea apei a fost 
lăsată în plan secundar de către administraţia succesoare (primarul conservator 
Alexandru Bădărău), fiind readusă sporadic în discuţie ori la intervenţiile lui Lindley, 
ori ca urmare a unor alte propuneri de studii ale diverşilor interesaţi. Însuşi Al. 
Bădărău a caracterizat ca fiind excelente studiile făcute de Lindley în timpul 
administraţiei Gane, dar realizarea proiectului era prea costisitoare pentru fondurile 
oraşului, primarul luând decizia de a comanda alte studii, ori lui Lindley, ori unor 
ingineri români23 

Lindley a continuat cercetările sale, elaborând la Frankfurt, în data de 1 3/25 
septembrie 1 899, "Raportul definitiv asupra studiului pentru aducerea apei potabile în 
Iaşi"24 Documentul demonstrează rigoarea cu care inginerul străin a realizat studiile 
sale. Măsurătorile pluviometrice efectuate în perioada 1 895-1 899 arătau că 
precipitaţiile contribuiau la alimentarea apei de subsol, iar sensul de deplasarea a 
acestei pânze era înspre aval, semn că apa subterană venea dinspre munţi, fiind o 
garanţie pentru captarea unei ape curate. Totodată, deşi nivelul apei râului Moldova 
varia, stratul acviver din subteran avea un debit constant, putând asigura 1 5  000 mc/zi 
pentru alimentarea Iaşului şi existând chiar posibilitatea de a majora cantitatea 
furnizată până la 30 000 mc/zi. 

Referitor la punctul de captaţie, Lindley a studiat două posibilităţi: la mal şi în 
apropierea cursului. Întrucât prima necesita cheltuieli mari de întreţinere, el a preferat
o pe cea de-a doua, optând pentru o galerie colectoare cu derivare naturală, întrucât 
avea şi avantajul simplicităţii : se construia o construcţie colectoare din zidărie, 
amplasată la adâncime, care nu necesita consturi de întreţinere şi exploatare. Apa, 
captată în galeria proiectată în lungime de 1 630 de metri, curgea în mod natural, după 
principiul gravitaţiei, într-un bazin colector principal şi de acolo, prin derivaţie, în 
conducta spre Iaşi, nefiind astfel nevoie de maşini de producere a vacuumului. 

Apa astfel captată urma să fie trasportată spre Iaşi, conform raportului, printr
o conductă de 1 00 km, cu două tronsoane: de presiune joasă, de la punctul de captare 
şi până înre Siret şi Bahlui, iar din acel punct şi până la Iaşi - una de presiune înaltă. 
Lindley a stabilit că traseul cel mai bun pentru conductă să fie următorul : de la puţul 
colector, conducta mergea în linie paralelă cu râul Moldovei până la Păstrăveni, de 

2 1 DJIAN, Fond Primăria Municipiului laşi, Dosar nr. 538/ 1 898, voi. II, f. 459. 
22 Ibidem, f. 460. 
23 "Ecoul Moldovei", nr. 42/24 februarie 1 900, p. 2 
24 Nicolae Peiu, Dionisie Simionescu, op. cit. , p. 85. 
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unde traversa, în apropierea localităţii Soei râul, trecea pe lângă Mirosloveşti, 
Barticeşti şi Iugani spre Mireceşti. De la Mirceşti, conducta urma să se construiască 
spre podul peste Siret de la Şcheia, urmărind apoi şoseaua Roman - Târgu-Frumos -
Iaşi. 

Pentru distribuţia apei în Iaşi, oraşul a fost împărţit în zone de presiune: o 
zonă inferioară (până la altitudinea de 75 m), o zona de mij loc (cu altitudini de până la 
105 m) şi una superioară (cu altitudini de peste 1 05 m). Întrucât apa de la Timişeşti era 
proiectată a se deversa în rezervorul care asigura alimentarea zonei mediane, acestă 
zonă, precum şi cea inferioară, urmau a fi aprovizionate gravitaţional cu apă. Pentru 
zona superioară era prevăzută o staţie de pompare, care să ridice apa din zona 
mijlocie, specialistul proiectând un sistem care să asigure energia electrică necesară 
pompării apei în zona superioară. Capacitatea totală a rezervoarelor era de 40 000 mc, 
Lindley neocupându-se şi de canalizarea oraşului . Costul total estimativ al lucrărilor 
după acest proiect au fost stabilite la 1 2,5 milioane de lei. 

În baza acestui raport a fost realizat proiectul după care s-au desfăşurat 
lucrările de aducţiune a apei de la Timişeşti în perioada 1 907- 1 9 1 1 .  Modificările aduse 
proiectului lui Lindley, în special schimbarea praţială a traseului conductei, s-au 
dovedit nefericite şi, după ani, odată cu extinderea alimentării cu apă de la Timişeşti, 
proiectanţii s-au văzut nevoiţi să apeleze, finalmente, la traseul stabilit la sf'arşitul 
secolului al XIX-lea de către W. H. Lindle/5 

În şedinţa Consiliului Comunal din 30 martie 1 900 a fost aprobat proiectul lui 
Lindley pentru lucrările de alimentare a oraşului cu apă de la Timişeşti26, vizând 
aprovizionarea cu 1 5  000 mc de apă/zi şi canalizarea unui număr de străzi, dar această 
aprobare nu a conincis cu punerea sa în aplicare. 

Polemicile pe marginea "chestiunii apei" au continuat, fiind reînviat proiectul 
de aducere de apă din Prut şi posibilitatea filtrăriilsterilizării cu ozon a acesteia, 
promovat de inginerul-şef al oraşului, Chaigneau, adus de conervatori în 1 895 pentru 
construcţia Abatorului. În argumentarea sa, Chaigneau spunea că ar fi nevoie de o 
medie de 1 O litri de apă/ieşean, aspect pe care astăzi îl putem consida nerealist. În 
1 900, captaţiile totale de apă la laşi erau de 600 mc/zi, la care se adăuga o captaţie la 
spitalul Sf. Spiridon, de 50 mc/zi. Totalul de 650 mc/zi asigura aproape 9 litri zilnic 
pentru fiecare din cei 75 000 de locuitori ai Iaşului în 1 90027 Conform inginerului-şef 
al oraşului, în condiţiile în care captaţiile ar fi fost mărite la 1 000 mc/zi, apa potabilă 
era suficientă, fiind nevoie de asigurat apa pentru spălatul străzilor, udatul grădinilor, 
stingerea incendiilor şi alte probleme igienice. Astfel, el venea cu ideea alimentării 
duble: apă potabilă din captaţiile existente (şi mărirea acestora) şi apă pentru 
salubritate de la Prut (întrucât nu corespundea cerinţelor pentru a fi consumată), care, 
în final, nu a fost îmbrăţişată. 

Pe lângă proiectele lui Lindley şi Chaigneau, inginerii Gr. Bejan şi 1. A. 
Cristudolu au propus realizarea unui baraj şi a unui lac artificial în zona Ciric
Şorogari, plecând de la considerentul că multe oraşe occidentale se alimentează 

25 Nicolae Peiu, Dionisie Simionescu, op. cit. , p. 88.  
26  "Liberalul", nr. 38/ 1 6 aprilie 1 900, p. 1 .  
27 "Evenimentul", nr. 1 08/7 iunie 1 900, p. 1 .  

http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 



ACTA MOLDAVIAE MERIDIONALIS, XXX, 2009 330 

astfee8, având avantajul unor cheltuieli reduse29, inscriindu-se în lungul şir alt 
proiectelor neaplicate în istoria alimentării cu apă a Iaşului. 

Până în 1 904, Iaşul s-a ales cu patru proiecte serioase pentru alimentarea cu 
apă30: Lindley - apă de la Timişeşti ( 1 5  000 mc/zi, costânt 1 3 ,5 milioane lei), Lindley 
- apă de la Prut (punctul Sculeni, 1 5  000 mc/zi, cost: 4 milioane lei), Chaigneau - apă 
din Prut (punctul Ungheni, 6 000 mc/zi, 3 ,5 milioane lei) şi A. S. Savul (apă de izvor 
de la Gherăieşti, 6 000 mc/zi, cost: 5 milioane lei). 

În final, municipalitatea se întoarce la expertiza lui Lindley şi, spre sfârşitul 
mandatului de primar al lui Constantin Penescu, prin decizia nr. 327/23 octombrie 
1 9043 1 , Consiliul Comunal Iaşi adoptă în unanimitate de voturi o convenţia între 
Primărie şi W. H. Lindley, prin care se comandă "elaborarea proiectului definitiv şi 
direcţiunea generală, precum şi controlul de executare a lucrărilor pentru alimentarea 
oraşului Iaşi cu apă" Concret, în baza proiectului deja elaborat de Lindley privind 
aducţiunea de apă de la Timişeşti, dar şi din datele puse la dispoziţie de municipalitate, 
din studii efectuate anterior, inginerul britanic trebuia să elaboreze două proiecte: unul 
de alimentare cu apă de la Timişeşti şi un altul care viza apa filtrată de la Prut. Dacă 
primul proiect trebuia să asigure între 9 000 şi 1 2  000 mc/24 h, cel de-al doilea avea 
drept criteriu de la 6 000 la 1 2  000 de mc/zi. Totodată, Lindley unna să se îngrijească 
şi de un proiect de distribuţie a apei în oraş. Proiectele generale trebuiau să fie însoţite 
de devizul cu preţurile pe care le implică lucrările şi cu cheltuielile de exploatare. 
Confonn deciziei, în grija lui Lindely se afla şi întocmirea caietelor de sarcini şi 
controlul ofertelor furnizorilor şi antreprenorilor, în vederea adjudecării celor mai 
avantajoase. După finalizarea lucrărilor, inginerul unna să le examineze şi să raporteze 
administraţiei oraşului dacă furnizprii şi antreprenorii şi-au îndeplinit îndatoririle. În 
consecinţă, lui Lindley i se oferea funcţia de "inginer şef diriguitor şi controlor al 
lucrărilor"32, punând la dispoziţie birouri cu ingineri care să se ocupe de lucrări . 

Faptul că ar fi putut fi tras la răspundere pentru eventualele întârzieri 
neimputabi le la tennenele impuse, cauzând oprirea unor garanţii, îl face pe Lindley să 
îi trimită o scrisoare primarului Penescu, ajunsă la Iaşi la 1 1 14  noiembrie 1 904, prin 
intennediul căreia se atrăgea atenţia asupra unor modificări regăsite în contractul emis 
de Consiliul Comunae3 Prin scrisoarea în cauză, se aminteşte de o întâlnire dintre 
Lindley şi Penescu, în cadrul căreia s-a adus la cunoştinţă că suma aproximativă 
necesară pentru aducţiunea de la Timişeşti este de 9,5 milioane de lei pentru 1 2  000 
mc, respectiv 8 milioane pentru 9 000 mc. 

În şedinţa din 30 noiembrie 1 904, Consiliul Comunal ia o nouă hotărâre34, 
prin care i se încredinţează lui W. H. Lindley elaborarea proiectului definitiv şi 

28 u • , Alimentarea cu apă potabi/ă a oraşului laşi. Studiu relativ la crearea unui lac artificial, 
Iaşi, Tipografia H.  Goldner, 1 900 
29 Evenimentul, nr. 1 22/23 iunie 1 900. 
30 N. A. Bogdan, Oraşul laşi. Monografie istorică şi socială, ilustrată, ed. a 11-a, Ed. 
Tehnopress, laşi, 2004, p. 39 1 .  
3 1  DJIAN, Fond Primăria Municipiului laşi, Dosar nr. 365/l903, voi. 1, ff. 208-2 17. 
32 Ibidem, f. 2 1 2. 
33 Ibidem, ff. 25 1 -256. 
34 Decizia nr. 374/30 noiembrie 1 904 (Ibidem, ff. 329-333) .  
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controlul lucrărilor de alimentare a oraşului laşi cu apă din subsol de la Timişeşti şi 
filtrată din Prut, textul luând în considerare observaţiile renumitului inginer. 

Apa din râul Moldova a fost preferată, datorită calităţii sale, astfel că, în 
vederea unei decizii definitive în "chestiunea apei", la 2 Septembrie 1 905, Institutul de 
Chimie din Iaşi, aflat sub jurisdicţia Ministerului de Interne, a comunicat edilităţii, 
printr-o adresă, rezultatele analizei probelor de apă luate de la Timişeşti în data de 25 
august 1 905 . Concluzia şefului Institutului, dr. Şumuleanu, arăta că "apa din izvoarele 
de la Timişeşti este eminamente proprie a servi atât ca apă potabilă, cât şi ca apă 
pentru uzul casnic şi industrial"35 Pentru siguranţă, au fost comandate mai multe 
analize ale apei - dr. Răteanu, dr. Puşcariu, dr. S. Konya - toate evidenţiind calităţile 
excelente ale apei de la Timişeşti36 Ulterior unei alte solicitări, Consiliul Sanitar 
Superior de la Bucureşti a aprobat proiectul de alimentare a oraşului Iaşi cu apă de la 
Timişeşte7 

În şedinţa din 1 6  septembrie 1 905, municipalitatea a votat proiectul de 
alimentare a oraşului cu apă de la Timişeşti, în cantitate de 1 5  000 mc/zi, redactat de 
inginerul W. H. Lindley, preconizându-se un preţ de 9, 5 milioane de lei38 Studiile 
efectuate de acesta au stabilit un traseu al conductei care economisea 3 milioane de lei 
din costul estimat iniţial. 

Pentru sensibilizarea autorită�lor centrale, dar probabil şi din respect pentru 
suveran, Consiliul Comunal din Iaşi a decis la data de 1 O ianuarie 190639 ca principala 
conductă prin care urma să se aducă apă de la Timişeşti să poarte numele "Regele 
Carol 1", stabil indu-se ca dată de inaugurare a lucrărilor 1 O mai 1 906, la jubileul de 40 
de ani de domnie a regelui. Lucrările urmau să fie făcute după planul inginerului-şef 
A. Savul40, care a şi propus denumirea conductei, preluând aproape în totalitate 
proiectul lui Lindley. 

În vederea asigurării unui sprijin financiar oraşului, parlamentul României a 
hotărat la 1 9  februarie 1 906 să plătească oraşului Iaşi 300 000 de lei anual, timp de 50 
de ani, în schimbul apei furnizate instituţiilor din laşi4 1 (chestiune neonorată, evident, 
în totalitate), iar pe 1 8  mai 1 906 aceeaşi instituţie a votat acordarea unui împrumut de 
1 3 ,5 milioane de lei pentru realizarea lucrărilor de aducţiune a apei de la Timişeşti42 

În scopul realizării licitaţiei, Primăria Iaşi a editat o broşură43, cuprinzând 
condiţiile de licitaţie, caietul de sarcini pentru tuburi şi robinete, lucrări de canalizare, 
respectiv de alimentarea cu apă. Au fost organizate trei licitaţii, ultima, din data de 27 
ianuarie/9 februarie 1 907, desemnând drept câştigător societatea austriacă Un ion 

35 Ibidem, f. 385. 
36 Ibidem, f. 4 14. 
37 Ibidem, f. 445. 
38 Ibidem, f. 4 1 6. 
39 Ibidem, f. 563 . 
40 "Evenimentul", nr. 355/3 ianuarie 1 906, p. 2. 
4 1  "Evenimentul", nr. 7/2 1 februarie 1 906, p. l .  
42 "Evenimentul", nr. 77/ 1 9  mai 1 906, p. 1 .  
43 Primăria Comunei Iaşi, Alimentarea cu apă de la Timişeşti şi canalizarea «tot la canal», 
Tipografia Natională, Iaşi, 1 906. http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 
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Baugesellshaft, care a oferit 1 %  sub deviz pentru execuţia lucrării de alimentare cu 
apă şi 2,5% sub deviz pentru lucrările de canalizare44 

Lucrările au început efectiv în data de 6 aprilie 1 907 şi au fost finalizate 1 mai 
1 9 1 1 ,  când a început alimentarea regulată a Iaşului cu apă de la Timişeşti. Se punea 
capăt astfel unei perioade nedemne pentru pretenţiile "celei de-a doua capitale", 
contribuţia inginerului W. H. Lindley fiind hotărâtoare şi dăinuind până în prezent. 

44 Nicolae Peiu, Dionisie Simionescu, op. cit. , p. 94-95. 
http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 


